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   لیـلا جانقربـان|    در تاریخ سیاسـی مشـهد، نام دکتر 

قدسـیه علوی به عنوان اولین نماینده زن در مجلس شـورای 

اسـلامی همیشه باعث افتخار بوده اسـت. از جمله فعالیت های 

شـغلی و اجتاعـی او می تـوان بـه عضویـت در انجمـن اسـلامی 

جامعـه پزشـکی ایـران، اسـتادیاری دانشـگاه علـوم پزشـکی 

مشـهد در گـروه زنـان، و اسـتادیاری دانشـگاه تربیـت مدرس در 

گـروه مامایـی اشـاره کـرد. او اولین نماینده زن مشـهد اسـت و در 

دوره های چهارم و پنجم مجلس شـورای اسـلامی حضور داشـته 

است.

در ادامـه بـا او همراه می شـویم تا از فـراز و فرودهایـی بگوید که به 

عنـوان یـک زن فعـال سیاسـی و اجتاعی در این سـال ها پشـت 

سر گذاشته است.

رشته ای که به درد خانم ها بخورد

پیروزی انقاب اسامی مصادف شد با زمانی که باید وارد رشته 

تخصصی می شدم. در امتحانی که تمامی پزشکان عمومی 

شرکت می کنند تا وارد مرحله تخصص شوند، من هم شرکت 

کردم و اتفاقا نمره خوبی هم کسب کردم و مشکلی از نظر مسائل 

علمی نداشتم. ولی آن زمان، باتوجه به اینکه اوایل انقاب 

بود و همچنان این نگاه وجود داشت که خانم ها نمی توانند 

رشته های تخصصی سخت را داشته باشند، با حضور من 

مخالفت شد. می خواستم وارد رشته جراحی زنان شوم که 

شب بیداری، کشیک های شب زیاد و جراحی های سخت 

ممکن است پیش بیاید و کار سختی است. دیدگاه آقایان 

و استادان من این بود که خانم ها نمی توانند وارد این رشته 

شوند. توصیه مادرم این بود که رشته ای بروم که به درد خانم ها 

بخورد و می خواستم در این رشته تحصیل کنم. آن زمان ازدواج 

کرده بودم و سه فرزند هم داشتم و به همین دلایل گفتند که 

این رشته سخت است و نمی توانی بیایی! با استدلال های 

غیرمنطقی و غیرعلمی من را نپذیرفتند و مجبور شدم شش 

ماه بعد دوباره امتحان بدهم. در امتحان دوباره چون نمره 

زبانم خیلی بهر شده بود، عذری برای نپذیرفن من نداشتند.

البته در این شش ماه، انقاب جاافتاده بود و زنان در جامعه 

خودشان را نشان داده بودند و انقاب رو به رشد بود. زمینه 

رشد زیادی برای من و دیگر همکارانم فراهم شد. توانستم 

با اتمام دستیاری، مدیر گروه زنان و رئیس بخش زنان شوم.

همکارانی که در گروه ما حضور داشتند، آقایان و استادانی 

بودند که استاد خودم بودند. همان ها رأی به من دادند و این 

مسئله آثار و مزایای انقاب اسامی بود که نشان داد زنان در 

شرایط سخت می توانند فعالیت کنند. بعد از آن توانستم در 

امتحانات برد تخصصی که در تهران برگزار می شود، به عنوان 

نماینده علوم پزشکی مشهد شرکت کنم. این مسائل در انقاب 

رشد کرد و به نظر من زمینه برای رشد زنان در رشته های مربوط 

به زنان فراهم شد. همان سال ها، حدود سال های ۶۳، شورای 

عالی مصوبه ای را تصویب کرد. از آن به بعد بیشر متخصصان 

رشته جراحی زنان، از خود زنان بودند که این واقعا به برکت 

جمهوری اسامی بود.

اعتمادبه نفس و سواد سیاسی  افزایش
و اجتماعی خانم ها بعد از انقلاب

در سـال 1۳۶۳، تخصصـم را تمام کرده و وارد دانشـگاه شـدم.

البتـه مشـکاتی بـرای اسـتخدام وجـود داشـت. همچنـان 

همـکاران من کـه اسـاتیدم نیز بودنـد، از آقایان بودنـد و خیلی 

سـخت می گرفتند برای اینکه یک زن را در دانشـگاه استخدام 

کننـد. بـا توجـه بـه اینکـه نمـره برتـر را کسـب کـرده بـودم و بـر 

اسـاس قانونـی کـه وزیـر می توانسـت بـرای افـراد حکـم بزند و 

اسـتخدام هیئـت علمـی کند، حتی اگـر گروه موافق نباشـد، با 

حکـم وزیر بـه عنوان عضو هیئت علمی در دانشـگاه اسـتخدام 

شـدم. در مـدارج علمـی پیشرفت کرده و توانسـتم پـس از حکم 

اسـتادیاری، دانشـیاری و سـپس اسـتادی را کسـب کنـم. در 

فاصله بین سـال های 1۳۶4 تا 1۳۶۶ بـه تهران رفتم و در آنجا 

دوره های فوق تخصصی زنان، مانند لاپاراسـکوپی، انکولوژی 

و نازایی را گذراندم. سـپس در سـال 1۳۶۶ به مشهد برگشته 

و در دانشـگاه علوم پزشـکی بـه ادامـه کار پرداختم.

از سـال 1۳۶۶ کـه بـه مشـهد آمـدم تا سـال 1۳۷1 در 

ه علـوم پزشـکی مشـهد بـودم و در هـمان  نشـگا دا

دوران مدیـر گـروه زنـان هـم شـده بـودم. در سـال 

1۳۷1 بـه توصیـه بسـیاری از دوسـتان که پیشـنهاد 

کـرده بودنـد بـه عنـوان نماینـده مـردم نامزد شـوم،

وارد ایـن عرصـه شـدم. هم زمان بـه دکـر فتاحی،

همـسرم، نیـز پیشـنهاد کـرده بودنـد کـه هـر دو 

نامـزد شـویم. ایـن مشـارکت در دوره مجلـس 

دانیـد کـه در سـه دوره قبـل  چهـارم بـود. می 

از مشـهد، بـرادران حضـور داشـتند و بـرای 

اولیـن بار بـود که یـک زن از یک شـهر مذهبی 

کـرد و نامـزد نمایندگـی  خـود را مطـرح می 

شـده بـود. بـا همـکاری و مسـاعدتی کـه همـه دوسـتان و 

مـردم عزیـز مشـهد و کات داشـتند، در مجلـس چهـارم

ای پیـش نیامـده  وقـت زمینـه   حضـور یافتـم. تـا الان هیچ 

اسـت کـه از مـردم مشـهد و کات به خاطـر لطفـی کـه بـه 

مـن داشـتند تشـکر کنـم.آن سـال بـرای اولین بـار بـود کـه 

خانمـی از شهرسـتان در مجلـس حـاضر می شـد. قبـل از آن 

نماینـدگان خانـم فقـط از تهـران توانسـته بودنـد در مجلس 

باشـند.  بـه نظـرم ایـن بـرای یـک شـهر مذهبـی کـه تـا پیـش 

از آن همـه نماینـدگان روحانـی وارد مجلـس می شـدند، یک 

اتفـاق خـاص بود. ایـن نکته نـه تنهـا در ایران کـه در کل دنیا 

عجیـب بـود و مـن اخبـار ایـن اتفـاق را از رادیوهـای خارجی 

گفتنـد یـک زن از یـک شـهر مذهبـی  شـنیدم کـه می  می 

توانسـته رأی اول را بیـاورد.

در دوره چهـارم همسرم هم در مرحله دوم رأی اول را آورد و هردو

 وارد مجلـس شـدیم. این زمینـه خیلی خوبی را فراهـم کرد که با 

همکاری هم پیش رویم. من  به عنوان یک زن که مسائل و مشکات 

زنان را بهر می توانستم درک کنم و دلسوز آن ها باشم، توانستم 

با همکاری دکر کارهایی که فکر می کردیم برای مردم لازم است  

 انجام دهیم.

اعتـماد به نفس و سـواد سیاسـی و اجتماعـی خانم هـا به نظرم 

بعـد از انقاب افزایش داشـته و در بسـیاری از زمینه ها بسـری 

فراهم شـده  اسـت بـرای خانم ها تـا بتواننـد در مسـائل علمی،

پژوهشـی، بهداشـتی، کارآفرینـی، ورزشـی و اجتماعـی فعـال 

زیسـت، سیاسـت، باشـند. حتـی در مسـائلی مثـل محیط 

تصمیم گیـری و اقتصـادی حضـور دارنـد و جایـی نیسـت کـه 

حضـور خانم هـا را کم ببینـم. باید باور کنیم این بسـری اسـت 

کـه انقـاب اسـامی بـرای خانم هـا فراهم کرده اسـت.

طرح دو پیشنهاد که برای استان مؤثر بود
البتـه کـه یک نماینده زن، نماینده کل شـهر و کشـور اسـت و 

فقـط متمرکـز به مسـائل زنان نیسـت، امـا مسـائل زنان برای 

او باید در اولویت باشـد. چون مسـائل آن ها را بهر می فهمد 

و درک می کنـد و می توانـد بهـر پیگیـری کنـد. مدت ها بود 

کـه مـا از رهـر معظم انقـاب می شـنیدیم کـه مسـائل فقهی 

را خانم هـای مجتهـده بایـد پاسـخ گو باشـند. ما ایـن را بارها 

در ماقات هـا شـنیده بودیـم ولـی در دیـدار اخیـر به صورت 

رسـمی ایـن موضـوع را مطـرح کردند. به نظرم درسـت اسـت 

کـه خانم هـا مسـائل خانم هـا را بهـر درک می کننـد و بهـر 

می تواننـد بیـان کننـد و راهـکار دهنـد ولـی ایـن موضـوع به 

ایـن مفهـوم نیسـت کـه زنان فقـط بـرای زنـان بایـد کار کنند 

بلکـه بـرای کل جامعـه بایـد کار کننـد. دو کار خیلـی مهمـی 

کـه بـه عنـوان نماینـده زن در مجلس مطـرح کردم کـه خیلی 

هـم نمی توانیـم بگوییـم مربوط بـه خانم ها بود،  یکی مسـئله 

تقسـیم اسـتان بـود کـه چـون تقسـیم نیاز بـه لایحـه و بودجه 

داشـت مـا بـه عنـوان طـرح نمی توانسـتیم آن را در مجلـس 

ببینیم کم  را  خانم ها  حضور  که  نیست  جایى 
گفت وگو با اولیین نماینده زن مشهدی در مجلس شورای اسلامی

پیرونده 

البتـه مشـکاتی بـرای اسـتخدام وجـود داشـت

همـکاران من کـه اسـاتیدم نیز بودنـد

سـخت می گرفتند برای اینکه یک زن را در دانشـگاه استخدام 

کننـد. بـا توجـه بـه اینکـه نمـره برتـر را کسـب کـرده بـودم و بـر 

اسـاس قانونـی کـه وزیـر می توانسـت بـرای افـراد حکـم بزند و 

اسـتخدام هیئـت علمـی کند

حکـم وزیر بـه عنوان عضو هیئت علمی در دانشـگاه اسـتخدام 

شـدم. در مـدارج علمـی پیشرفت کرده و توانسـتم پـس از حکم 

اسـتادیاری، دانشـیاری و سـپس اسـتادی را کسـب کنـم

1۳۶4فاصله بین سـال های 1۳۶4فاصله بین سـال های 

دوره های فوق تخصصی زنان

و نازایی را گذراندم. سـپس در سـال 

و در دانشـگاه علوم پزشـکی بـه ادامـه کار پرداختم

1۳۶۶از سـال 1۳۶۶از سـال 1۳۶۶ کـه بـه مشـهد آمـدم تا سـال 

ه علـوم پزشـکی مشـهد بـودم و در هـمان  نشـگا دا

دوران مدیـر گـروه زنـان هـم شـده بـودم

1۳۷1 بـه توصیـه بسـیاری از دوسـتان که پیشـنهاد 

کـرده بودنـد بـه عنـوان نماینـده مـردم نامزد شـوم

وارد ایـن عرصـه شـدم

همـسرم، نیـز پیشـنهاد کـرده بودنـد کـه هـر دو 

نامـزد شـویم

چهـارم بـود

از مشـهد

اولیـن بار بـود که یـک زن از یک شـهر مذهبی 

کـرد و نامـزد نمایندگـی  خـود را مطـرح می 


